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اخبار ادبی و هنری

هدیه به خوانندگان

ش�هید گرانقدر دکتر مصطفی چمران )ره(: خدایا می خواهم 
فقیری بی نیاز باشم تا جاذبه های مادی زندگی مرا از زیبایی عظمت 

تو غافل نگرداند.

تو را غایب نامیده اند، چون »ظاهر« نیستی، نه اینکه »حاضر« 
نباشی.

»غیبت« ب��ه معنای »حاضر نبودن«، تهمت ناروایی اس��ت 
ک��ه به تو زده اند و آنان که بر این پندارند، فرق میان »ظهور« 
و »حض��ور« را نمی دانند، آمدن��ت که در انتظار آنیم به معنای 
»ظهور« اس��ت، نه »حضور« و دلش��دگانت که هر صبح و شام 
ت��و را می خوانند، ظهورت را از خ��دا می طلبند نه حضورت را. 
وقتی ظاهر می شوی، همه انگشت حیرت به دندان می گزند با 
تعج��ب می گویند که تو را پیش از این هم دیده اند. و راس��ت 
می گوین��د، چرا که تو در میان مائی، زیرا امام مائی، جمعه که 
از راه می رسد، صاحبدلان »دل« از دست می دهند و قرار ازکف 
می نهند و قافله دل های بی قرار روی به قبله می کنند و آمدنت 

را به انتظار می نشینند...
و این��ک ای قبله هر قافله و ای »ش��بروان را مش��عله«، در 
آس��تانه آدینه ای دیگر با دلدادگان دیگری از خیل منتظرانت 

سرود انتظار را زمزمه می کنیم.
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واکنش افخم به اظهارات
 معاون نخست وزیر ترکیه

سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان با ابراز تأسف 
از س�خنان معاون نخس�ت وزیر ترکیه تأکی�د کرد: طرح 
اتهامات واهی نمی تواند مش�کلاتی را که ریش�ه داخلی 

دارد، حل کند.
»مرضیه افخم« سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان ضمن 
ابراز تأسف از سخنان بشیر آتالای معاون نخست وزیر ترکیه که 
در رسانه های گروهی آن کشور منتشر شد، گفت: طرح اتهامات 

واهی نمی تواند مشکلاتی را که ریشه داخلی دارد، حل نماید.
افخم تأکید کرد: جمهوری اسلللامی ایران بطور کلی از هر 
روندی که به صلح و آرامش در کشورهای منطقه کمک نماید، 
استقبال می کند و بر این باور است که برقراری امنیت در ترکیه، 

به امنیت در ایران و کل منطقه نیز کمک می کند.
وی بللا اعلللام اینکه روابط ایران و ترکیه براسللاس احترام و 
اعتماد متقابل می باشد، افزود: مقام ترک بیش از دیگر مقامات 
آن کشللور اطلاع دارند که همکاری ایران با ترکیه در چارچوب 
روند همکاری های امنیتی از عوامل مهم کاهش مشکلات امنیتی 
این کشللور بوده و نشانه حسللن نیت ایران در گسترش روابط با 

ترکیه است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: متأسفانه اظهارات 
مسللبوق به سللابقه وی در حالی مطرح می شود که طرفین در 
حال رایزنی برای دیدارهای متقابل در سطوح مقامات عالی دو 

کشور هستند.

مذاکرات ایران و گروه 1+5 طی دو روز گذش�ته در 
ژنو س�وئیس در حالی انجام شد که رئیس و سخنگوی 
تیم مذاکره کننده کشورمان، هر چند فضای مذاکرات را 
مثبت دانستند اما رسیدن به توافق را زمان بر و دشوار 

ارزیابی کردند.
مذاکرات ژنو در روزهای سه شنبه و چهارشنبه در 4 نوبت 
در محل دفتر اروپایی سازمان ملل در ژنو سوئیس برگزار شد.
در جلسلله صبح روز سه شللنبه این مذاکرات محمدجواد 
ظریف طرح پیشنهادی ایران را با عنوان »پایانی بر یک بحران 
غیرضللروری آغازی بر افق های جدید« به صورت پاورپوینت و 

به زبان انگلیسی ارائه کرد.
دقایقی بعد از شروع مذاکرات بود که مایکل  مان، سخنگوی 
کاترین اشللتون همچون دوره های قبلی با برگزاری کنفرانس 
خبری در جمع خبرنگاران حاضر شللد تا ضمن پاسللخگویی 
به پرسللش خبرنگاران، مواضع 1+5 و خواسته های آنها را در 
قالب پاسللخ به خبرنگاران، تشریح و تبیین کند. از این رو بود 
که او در جای جای کنفرانس خبری 20 دقیقه ای خود، از هر 
فرصتی بهره جسللت تا بارها بر این نکته تاکید کند که طرف 
غربی منتظر رویکرد سازنده ایران و گام های عملی تهران برای 
اعتمادسازی و شفاف سازی درباره صلح آمیز بودن فعالیت های 

هسته ای ایران است.
مثبت ترین نکته ای که در سخنان سخنگوی اشتون بیان 
شد، این بود که او گفت، تیم مذاکره کننده 1+5، با »خوشبینی 

محتاطانه ای« طرح ایران را بررسی می کند.
بعللد از مذاکرات نوبت صبح روز سه شللنبه سللیدعباس 
عراقچللی معاون امور حقوقی و بین الملل وزیر امور خارجه در 
مرکز کنفرانس های بین المللی ژنو حضور یافت و صرفا در جمع 
خبرنگاران داخلی به تشریح چارچوب های طرح ایران پرداخت. 
وی تاکیللد کرد که این طرح محرمانه اسللت و محرمانه باقی 

خواهد ماند تا مذاکرات به نتیجه برسد.
 تشریح طرح پیشنهادی ایران

وی گفت: برای مذاکرات یک هدف مشترک در طرح ایران 
تعیین شده است، امری که در مذاکرات گذشته وجود نداشت 
و هر یک از دو طرف هدف خاص خود را دنبال می کردند که 

متفاوت بود.
عراقچللی اظهار کرد: هدفی که ما در طرح معرفی کردیم 
عبارت است از تضمین حقوق ایران برای استفاده صلح آمیز از 
انرژی هسته ای که شامل فعالیت های غنی سازی و اطمینان از 

ماهیت صرفا صلح آمیز این برنامه است.
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان که پس از پایان 
نشست صبح مذاکرات ایران و 1+5 در جمع خبرنگاران ایرانی 
صحبت می کرد گفت که هدف مشللترک مدنظر ایران که در 

طرح ارائه شده می تواند از راه های زیر دنبال شود:
1- اجللرای حللق ایران برای توسللعه و تحقیق و تولید و 

استفاده از انرژی صلح آمیز هسته ای برای مقاصد صلح آمیز.
2- همکاری بین المللی در اجرای حقوق ایران.

3- رفع کامل تمام تحریم های یک جانبه و چندجانبه.
4- همکاری در زمینه نگرانی ها و علایق مشترک.

وی تاکید کرد که گام اول برای یک دوره شللش ماهه در 
نظر گرفته شللده اسللت که می تواند در صورت آمادگی از این 

زمان هم کمتر شود.
عراقچی مشللخصات گام پایانی طرح ایران را به شرح زیر 

اعلام کرد:
1- استفاده از فتوای مقام معظم رهبری به عنوان مهمترین 

اقدام اعتمادساز.
2- ادامه غنی سازی برای ایران و برخورداری از تاسیسات 

هسته ای اش شامل راکتورهای تحقیقاتی.
3- همکاری صلح آمیز هسته ای بین دو طرف.

4- شفافیت و نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی.
5- لغللو جامللع و کامل همه تحریم های شللورای امنیت 

)یک جانبه و چندجانبه(
6- برخورداری از جدول زمانی درباره اقدامات فوق.

دور دوم مذاکرات
دور دوم مذاکللرات بین ایران و 1+5 عصر روز سه شللنبه 
در حالی برگزار شد که ریاست هیئت ایرانی را دکتر عراقچی 
بر عهده داشللت و بررسی جزئیات طرح ایران، سطح و میزان 
غنی سللازی و موضوع پروتکل الحاقی از موضوعات مورد بحث 

در دور دوم مذاکرات بود.
عراقچللی پللس از پایان دور دوم مذاکللرات درباره فضای 
مذاکرات در روز نخست گفت: بحث ها جدی و فضا مثبت بود. 
هر دو طرف سللعی دارند از طرح مباحث جنجالی خودداری 
کنند و لحن صحبت ها مثبت اسللت. ما در طرف مقابل تغییر 
لحن به سللمت مثبت شللدن دیده ایم، امللا رویکرد آنها هنوز 

تغییر نکرده است.
این مقام وزارت خارجه کشللورمان تاکیللد کرد: از اینکه 

مذاکللرات جدی و واقعی بود هر دو طرف به خصوص غربی ها 
بسیار راضی بودند.

وی با بیان اینکه هنوز برای قضاوت در مورد نتیجه مذاکرات 
زود است و رسیدن به توافق زمان بر است، گفت: موضوع مذاکره 
بر سللر سطح غنی سازی و اجرای پروتکل الحاقی در پیشنهاد 
ایران وجود دارد و از نظر ایران قابل بحث است اما هیچ یک از 
این مباحث در گام اول پیشنهاد ایران نیست اما بحثی از گام 

پایانی پیشنهاد ایران است.
وی درباره اظهارات مایکل مان مبنی بر اینکه ایران باید گام 
اول را بردارد و درباره برنامه هسللته ای خود شفاف سازی کند، 
نیز گفت: سخنان وی در تضاد با طرح پیشنهادی ایران است.
وی افزود: آقای مایکل مان از فضای مثبت مذاکرات سخن 

می گوید اما اظهارات او ناامیدکننده است.
وی در مصاحبه با خبرگزاری ایتالیایی آی پی اس نیز گفت: 
ایللران برای اجرای پروتکل الحاقی در پایان توافق هسللته ای 

دوجانبه آمادگی دارد.
دیدار دوجانبه ظریف و اشتون

بعللد از برگللزاری دور دوم مذاکرات ایللران و گروه 5+1 
عصر روز سه شللنبه محمدجواد ظریف و کاترین اشتون برای 
جمع بندی مذاکرات برگزار شللده در روز نخسللت مذاکرات با 
یکدیگر مذاکره و رایزنی کردند که به گفته مایکل مان سخنگوی 

اشتون حول مباحث فنی بوده است.
مان گفت: در روز نخسللت برای اولین بار مباحث فنی با 

جزئیات زیاد مورد بحث قرار گرفت.
مان اظهار کرد: ما صبح روز سه شنبه طرح ارائه شده توسط 
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران را دریافت کردیم و 

این طرح با موفقیت بسیار زیادی معرفی شد.
وی همچنیللن اعلللام کرد که کنترل اجللرای توافق های 

احتمالی این طرح و 1+5 بر عهده آژانس خواهد بود.
ظریف نیز دیروز در صفحه فیس بوک خود با اشللاره 
به برگزاری مذاکرات روز نخسللت ایران و 1+5 دیدارش 
با کاترین اشللتون نوشت: همان طور که قبلا هم عرض 
کردم، مذاکره و رسیدن به راه حل دشوار است و مذاکره 
در جزئیات نیازمند زمان و دقت فراوان. نمی شود انتظار 
داشت که بی اعتمادی متقابل انباشته ای که میان طرفین 
ایجاد شللده اسللت با یک جلسلله مثبت و سازنده کاملًا 

برطرف شود.
تاخیر در برگزاری روز سوم مذاکرات

دور سللوم مذاکرات ایران و 1+5 که دیروز صبح قرار بود 
برگزار شللود به دلیل برگزاری نشست هماهنگی داخلی گروه 
1+5 به ریاست اشتون و طولانی شدن این جلسه به تاخیر افتاد 
و ساعت 14/30 به وقت تهران شروع و دو ساعت به طول کشید.
در نشسللت سللوم که بین معاونان وزرای خارجه ایران و 
1+5 برگزار شد، دو طرف توافق کردند که دور بعدی مذاکرات 
15و 16 آبان ماه در ژنو سوئیس برگزار شود. همچنین در این 
نشست توافق شد کمیته های کارشناسی با حضور متخصصان 

تحریم و هسته ای میان دو طرف تشکیل شود.
دور چهارم مذاکرات 

دور چهارم مذاکرات بین ایران و گروه 1+5  که آخرین دور 
مذاکرات فشللرده دو روز گذشته نیز بود عصر دیروز  با حضور 
دکتللر ظریف وزیر امور خارجه کشللورمان و کاترین اشللتون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا برگزار شد. ظریف پیش 
از برگزاری این نشست با همتای سوئیسی خود نیز دیدار کرد.

بیانیه مشترک ایران و 5+1 
در پایللان دور چهارم مذاکرات بین ایران و گروه 1+5 دو 
طرف بیانیه مشللترکی را تحت عنوان بیانیه مشترک نشست 

ژنو صادر کردند.
متن بیانیه مشترک دو طرف از این قرار است:

هیئت های نمایندگی اعضای eu3+3 )سلله کشللور عضو 
اتحادیه اروپایی + 3( و جمهوری اسلللامی ایران به ریاسللت 

نماینده عالی اتحادیه اروپایی در سیاسللت خارجی و امنیتی 
و وزیر امور خارجه جمهوری اسلللامی ایران دو روز مذاکرات 
محتوایی و با نگاهی رو به آینده در شهر ژنو در روزهای 15و 

16 اکتبر برگزار کردند.
برپایه فضای مثبت اولین جلسلله وزیران در نیویورک در 
تاریخ 26 سپتامبر، وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران کلیات 
طرحی را به عنوان مبنای مذاکرات ارائه کرد که توسط اعضای 
گروه eu3+3)سلله کشور عضو اتحادیه اروپایی + 3( به عنوان 
مشللارکتی مهم در فرایند مذاکرات به دقت مورد بررسی قرار 

می گیرد.
اعضای هیئت هللای نمایندگی مشللورت های دوجانبه و 
مشللترکی پیرامون عناصر مختلف رهیافت پیشللنهادی را به 

صورت عمیق پیگیری کردند. 
تصمیم گرفته شد که جلسه بعدی اعضای گروه در ژنو در 

تاریخ ٨-٧ نوامبر برگزار شود.
اعضا همچنین موافقت کردند که کارشناسللان هسته ای، 
علمی و امور تحریم کشورهای eu3+3 )سه کشور عضو اتحادیه 
اروپایی + 3( و جمهوری اسلللامی ایران قبل از نشست آینده 
و برای بررسی اختلاف نظرات و تهیه و تدوین قدم های عملی 

تشکیل جلسه دهند.
نشست خبری اشتون

ظریف و کاترین اشللتون پس از پایان 4 دور مذاکره بین 
ایران و  گروه1+5 در کنفرانس های خبری جداگانه ای حضور 

یافته و به سؤالات خبرنگاران پاسخ دادند.
اشتون در این کنفرانس خبری  گفت:  برای اولین بار به یک 
بیانیه مشللترک رسیدیم و گروه 1+5 و ایران در این مذاکرات 
دو روزه به  توافقی رسیدند که مذاکرات بعدی را ٧ و ٨ نوامبر 
در ژنو برگزار کنند. کارشناسللان فنی ایران و 1+5 هم قبل از 

این جلسه با یکدیگر دیدار خواهند داشت.
اشللتون در پاسخ به این سوال که آیا ایران با لغو اورانیوم 
غنی سللازی تا 20 درصد موافقت کللرده یا خیر گفت: من در 
مورد جزئیللات نمی توانم صحبت کنم و این جزئیات در حال 

حاضر محرمانه هستند.
اشللتون در پاسخ به این سوال که 1+5 برای اعتمادسازی 
چه کاری انجام خواهد داد گفت:  ما 3 سال در این خصوص با 
ایران بحث کردیم و مذاکراتمان هر قدر هم که لازم باشد ادامه 

می دهیم تا به یک نتیجه مناسب دست یابیم.
مسللئول سیاسللت خارجی اتحادیه اروپا در پاسخ سؤالی 
درباره طرح ایران گفت: بگذارید فقط همین قدر بگویم که ما در 
مذاکراتمان در دو روز گذشته گام اول اعتمادسازی را برداشتیم 
و من از فرایندی که در آن هسللتیم رضایت دارم هرچند فکر 

می کنم راه درازی در پیش داریم.
مسئول سیاسللت خارجی اتحادیه اروپا افزود: قدرت های 
جهانی به دقت پیشللنهادهای هسللته ای را پیش از مذاکرات 

نوامبر مورد بررسی قرار خواهند داد.
اشتون در مورد غنی سازی ایران در خاک خودش نیز گفت:  
ایران حق دارد در خاک خود غنی سازی کند اما در یک شکل 
متفللاوت و مللا در برخی موارد حرف خود را زده و نظر خود را 
اعلام کرده ایم و به نظر من ایران باید این حق را داشته باشد.

وی در پاسخ به این سؤال که در صورت توافق، تحریم هایی 
که آمریکا به صورت یکجانبه وضع کرده برداشته خواهد شد یا 
خیر گفت: وقتی شورای امنیت از من خواست رهبری 1+5 را 
بر عهده بگیرم، من خواستم که به عنوان یک تیم عمل کنیم 

و اکنون هم به این همین صورت اقدام خواهیم کرد.
نشست خبری ظریف

وزیر امور خارجه کشورمان نیز در نشست خبری خود در 
پایان مذاکرات تأکید کرد: برای اولین بار بیانیه مشترک صادر 
کردیم و در سطح کارشناسان مذاکرات را ادامه خواهیم داد و 

در نوامبر مجددا مذاکره خواهیم  کرد.
 ظریف که با ویلچر وارد سللالن محل برگزاری کنفرانس 
خبری شده بود افزود: ما جزئیات را منتشر نمی کنیم و جزئیات 

را در اتاق مذاکرات مطرح می کنیم 
وی گفت: ما احسللاس می کنیم کلله دلیلی برای نگرانی 
از برنامه هسللته ای ایران نیسللت و هدف ما ایجاد می کند که 
نگرانی های احتمالی را رفع کنیم و امیدواریم با متانت و صبر 
و اجمللاع داخلی مذاکرات را پیش ببریم و خوش بین هسللتم 
که بتوانیم به اهداف مشترک برسیم. وی تصریح کرد که وارد 

مرحله  سختی شده ایم.
ظریف در ادامه در پاسخ به خبرنگار کریستین ساینس 
مانیتور گفت: مذاکرات نشللان می دهد که دو طرف جدی 
هسللتند و می خواهند زمینه مشللترکی را ایجاد کنند و ما 
بللا همکاران خود ایللن موضوع را پیگیری کللرده و این را 
بلله تهران منتقل خواهیم کرد و ما با اراده کافی سیاسللی 
می توانیم مشکلات را رفع کنیم و باید به جلو حرکت کنیم 

تا مشکلات مرتفع شود.
وزیر خارجه کشللورمان در پاسخ به این سؤال که پیش 
از مذاکرات شللما اشللاره کردید که جدیت طللرف مقابل را 
می سللنجید و آیللا گام های طرف مقابل متللوازن بود یا خیر 
گفت:  این مذاکرات بیش از هر چیز برای ایجاد اعتماد متقابل 
است چرا که مردم ایران اعتماد زیادی به نحوه برخورد جامعه 
غربی با جمهوری اسلامی ندارند و لذا نیاز است که این اعتماد 
متقابل ایجاد شود هرچند که از نظر ما دلیلی برای بی اعتمادی 
بلله ایران وجود ندارد و مللا باید گام های متوازنی برداریم که 
اعتمللاد متقابل بازگردد و این برای 1+5  هم  مهم اسللت و 
احساس می کنم قدم مهمی برداشتیم و بحث ها جدی بود و 
وارد جزئیاتی شدیم که دو طرف به آن نیاز داشتند و توازن 
لازم به نظر من وجود داشللت و امیدواریم این شللروع خوبی 

برای گام های بعدی باشد.
ظریف در ادامه در پاسللخ به خبرنگار دیگری گفت: ما 
نیازی داریم که به آینده با دید مثبت نگاه کنیم و به عقب 
برنگردیللم و ما در حال حاضر تمایللل داریم که همکاری 
گسترده تری داشته باشیم. به نظر من طرف دیگر باید قدری 
بهتللر این واقعیت ها را قبول کند تا به این ترتیب برخی از 
شکاف ها پر شود و البته این اتفاق هایی که افتاد برای 5+1 
جدید بود و آنها اکنون برای واکنش به پیشنهادهای ما به 
وقت نیاز دارند و امیدوارم راه حل منطقی در پیش بگیرند 
و ما نیاز داریم که آمریکا حسن نیت خود را عملا نشان دهد 

تا بتوانیم به سللمت یک مسللیر گام برداریم و باید از دامن 
زدن به مسائلی که مشکلات را پیچیده می کند، دوری کرد.

وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به سؤال دیگری تأکید 
کللرد: با توجه به اینکه موضوعللات فعلی فنی و تخصصی 
هسللتند پیشللنهاد شللد برای جلوگیری از اتلللاف وقت، 
موضوعللات فنی تا فاصله نشسللت بعدی پیگیری شللود و 
من احساس می کنم سطح شرکت کنندگان در سطح قابل 
توجهی خواهد بود و افرادی هسللتند که از تخصص بسیار 
بالایی در امور هسته ای برخوردار هستند و شاید نیاز باشد 
که در دور آینده افرادی که تخصص تحریم  هم داشته باشند، 

در تیم هسته ای اضافه کنیم.
ظریف در پاسخ به خبرنگار المانیتور هم گفت:  ما یک دور 
نشست در سطح وزرا تا به امروز داشته ایم و من حاضر هستم 
که باز هم در سللطح وزرا جلسلله داشته باشم و من از دو روز 
گذشللته راضی هستم و از همکاران تقاضا کردم که مذاکرات 
را آقایان عراقچی و تخت روانچی از جانب ما شللرکت کنند و 
ما یک تیم دائمی خواهیم داشللت. این دور از مذاکرات بسیار 
جدی بود و ما یک هدفگیری سیاسی نیاز داریم و اراده مورد 
نیاز و حرکت مورد نیاز سیاسی برای ما ایجاد شد و امیدوارم 
در آینده هم بتوانیم در سطح وزرا برای نهایی کردن توافقات 

جلسه داشته باشیم.
وزیر خارجه در پاسللخ به اینکه پروتکل الحاقی را خواهد 
پذیرفت یا خیر گفللت: ما داریم بر روی مکانیزم های مختلف 
بحللث می کنیم و در ایران در باره پروتکل الحاقی یک سللری 
محدودیت های قانونی وجود دارد و ما اکنون نمی توانیم جزئیات 

را منتشر کنیم و بعدها درباره آنها بحث خواهد شد.
ظریف درباره اینکه غربی ها چه گامی را باید برای 
اعتمادسللازی بردارند گفت:  من فکر می کنم از تجربه 
تلخ گذشللته درس های مهمی آموخته شده و دیدگاه 
حاصل جمع صفر منفعتی برای کسی نداشته و دوستان 
مللا در غرب می دانند که تحریم ها نه تنها باعث تغییر 
سیاست ایران نشد بلکه مردم ایران از اصول خود پیروی 
کردنللد و این را با حضور حماسللی خود در انتخابات 
نشان دادند و من احساس می کنم که آنها باید به این 
نتیجه منطقی رسللیده باشللند که باید مسیر خود را 
عوض کنند و ما این تغییر مسیر را رصد خواهیم کرد 
که تا چه میزان آمادگی تغییر این گام ها وجود دارد. 
امروز و دیروز شروع بدی نبود و ما می توانیم احساس 
کنیم این درس آموخته شده است و بعد از اینکه وارد 
اقدامات عملی شدیم میزان جدیت طرفین مشخص 
خواهد شللد و من یقین دارم که جمهوری اسلامی به 

این سمت حرکت خواهد کرد.
مسللئول دستگاه دیپلماسی کشللورمان تاکید کرد: وارد 
مرحله جدی شدیم که مرحله دشوارتری است که باید با حسن 

نیت و اراده سیاسی لازم به نتیجه برسانیم.
آخرین خبرها از مذاکرات ژنو

سللید عباس عراقچی عضو تیم مذاکره کننده هسته ای 
ایران در پایان نشست خبری ظریف در جمع خبرنگاران گفت: 
نشست بعدی که قرار است هفت و هشت نوامبر)16و1٧آبان 
ماه( در ژنو برگزار شود همچون نشست ژنو به ریاست ظریف 

و اشتون و در سطح معاونان برگزار خواهد شد.
معاون وزیر خارجه کشللورمان بللا بیان اینکه ایران تغییر 
رویکرد در مذاکرات داشته، یادآور شد: ولی این به معنای تغییر 
در سیاست نیست. سیاست ما کماکان ادامه برنامه صلح آمیز 
هسته ای اسللت. ولی رویکرد ما توجه به نگرانی های موجود 
و تعریف یک بازی برد - برد است که این رویکرد باعث شده 
مذاکللرات فضای مثبتی به خود بگیللرد و به صورت مذاکرات 

جدی به پیش برود.
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای ادامه داد: مذاکرات در 
ژنو کاملا مفصل و جدی و در رابطه با جزییات بود و جزییات 

را بعد از رسیدن به توافق اعلام می کنیم
وی تصریح کرد: اختلافات کماکان زیاد است اما در مسیری 

افتادیم که آنها را برطرف کنیم
عراقچی افزود:  کشللورهای گروه 1+5 چارچوبهای طرح 
پیشنهادی ایران برای حل اختلافات را پذیرفتند اما باید منتظر 

اقدامات عملی آنها باشیم.

مع�اون وزیر خارجه کش�ورمان پ�س از دیدار با 
همتای آمریکایی خود در ژنو گفت: ما با آمریکا بحث 
روابط دوجانبه نداریم و فقط درباره موضوع هسته ای 

با آنها صحبت می کنیم.
سللیدعباس عراقچی معاون وزیر خارجه کشورمان در 
جمع خبرنگاران درباره ملاقاتش با وندی شرمن گفت: ما با 
آمریکا اصلا بحث روابط دوجانبه نداریم و فقط در رابطه با 

موضوع هسته ای با آنها صحبت می کنیم.
وی عنوان کرد که وزرای خارجه 2 کشور مامور بحث 
هسته ای نیستند و روابط دو کشور اصلا در دستور کار نیست.
عراقچی درباره ملاقات دوجانبه ظریف و اشتون نیز گفت 
که در این مذاکرات مباحث مطرح شده در نشست مرور شد.
در همیللن حال یک مقللام وزارت خارجه آمریکا گفته 
است دیدار دوجانبه بین »وندی شرمن«، معاون وزیر خارجه 
آمریکا با عبللاس عراقچی، معاون وزیر خارجه ایران حدود 

یک ساعت به طول کشیده است.
رویتللرز همچنین از قللول این مقام گللزارش داد این 
دیدار که در حاشیه گفت وگوهای کشورهای 1+5 پیرامون 

برنامه هسته ای ایران صورت گرفته، دیداری مفید و مثبت 
بوده است.

همچنین عراقچی در حاشللیه مذاکرات ژنو، دوباره به 
طور جداگانه با سرگئی  ریابکوف، همتای روس خود دیدار 

و گفت وگو کرد.
توافق تهران و انگلیس برای معرفی کاردار

همچنین در دیدار نمایندگان ایران و انگلیس در حاشیه 
مذاکرات هسللته ای در ژنو دو طرف درباره روابط دوجانبه 

گفت وگو کردند.
در دیدار مجید تخت روانچی، معاون اروپا آمریکای وزیر 
خارجه ایران و سایمون گس، معاون وزیر خارجه انگلیس دو 
طللرف توافق کردند تا در دو هفته آینده کاردار خود در دو 
کشور را معرفی کنند. پیش از این ویلیام هیگ، وزیر خارجه 
انگلیس در تماس تلفنی با دکتر محمدجواد ظریف پیشنهاد 
داده بود که دو کشللور نسبت به تعیین کاردار غیرمقیم در 

پایتخت های دو کشور اقدام کنند.
انگلیللس دو سللال پیش روابط خود بللا تهران را بطور 

یک جانبه قطع کرد.

عراقچی پس از دیدار با وندی شرمن:

ما با آ مریکا بحث روابط دوجانبه نداریم

مراس�م قرائت دع�ای روح بخش عرفه روز سه ش�نبه نهم 
ذی الحجه در نقاط مختلف ایران اسلامی با شکوه فراوان برگزار 

شد.
در این آئین معنوی، صدها هزار دلباخته و شیفته اهل بیت )ع( با 
حضور در اماکن متبرکه، مساجد، حسینیه ها، گلزار شهدا از جمله حرم 
مطهر امام رضا)ع( و حرم حضرت معصومه)س( به ندای حق لبیک گفتند 

و همنوا با امام حسین)ع( دعای عرفه را زمزمه کردند.

مردم کشللورمان در این مراسم پرفیض با راز و نیاز سرور شهیدان 
در صحرای عرفات آنچنان همراه شللدند که گویی هم دعا می کردند و 

هم مولای خویش را تا روز عاشورا بدرقه می نمودند.
در تهران نیز مردم مومن این شهر با حضور در مساجد و حسینیه ها 
و نیز حرم امامزادگان از جمله حرم حضرت عبدالعظیم)ع( جان خود را 

در زلال دعای عرفه شستشو دادند.
این مراسم با مرثیه سرایی مداحان و ذاکران اهل بیت)ع( همراه بود.

زمزمه دعای عرفه در سراسر ایران اسلامی طنین انداز شد

انفجار نور
مللا گرچلله زدرگاه تللو دوریللم همه

بللازآی کلله مشللتاق ظهوریللم همه
ای وارث عصللر بللر دل مللا نظللری

هملله نوریللم  انفجللار  وارث  مللا 
***

خورشید هم
   شبانه

         بی صدا
              از دوریت

        خورشید هم آهسته می  گرید
چرا که صبحگاهان

        در طلوع اولین لبخند
                   بلور اشک هایش را

که بر برگ گل افتاده است، پنهان می کند!
***

آقای من، مولای من!
بللردار از رخ پللرده را ای مللاه دل آرای مللن

کز نازنین سللیمای تو روشن شود سیمای من
جانم زهجران سللوختی آتش به جان افروختی

سوزد دل از هجر و فراق ای وای من ای وای من
دل می گدازد سللوز تو جان پر کشد در کوی تو

در دل سللتانی شللهره ای ای یار بی همتای من
هر دم شمیمی می رسد زان کوی عطرآگین تو

تللا بزم سرمسللتان ببللر جانا دل شللیدای من
مللن بی قللرارم بی قللرار در انتظللار وصللل یار

چشللم انتظارم روز و شب آمال من سودای من
هر کوی و برزن سرکشم گیرم نشان از کوی تو

کللن الفتللی ای دلربللا بللا ایللن دل تنهای من
خال رخت دل می برد جان ناز شستت می خرد

بللا یک کرشللمه رخ نما ای ملله رخ زیبای من
مللاه جهللان افروز مللن بنگللر نوا و سللوز من

از هجر تو دل می تپد ای مونس شللب های من
مشکل گشللای دل تویی آن آشللنای دل تویی

هجران تو کی سللر رسللد ای یوسف رعنای من
مهرت سللرور جان مللن ای جان من جانان من

عشللق و ولایللت در دلللم دیدار تللو رویای من
گویللد حبیبت هللر نفس دلللداده را فریاد رس

با عاشللقان دمسللاز شللو آقای مللن مولای من
حبیب الله نیکخواه

***
بهانه ای کافی است
کافیسللت بهانلله ای  نوشللتن  تللو  از  بللرای 

دو چشللم خیس سللری روی شانه ای کافیست
هجللوم زرد خللزان اسللت و گوشلله ای خلوت

کافیسللت جوانلله ای  تللو  شللدن  گل  بللرای 
شللما مللال  عزیللز  دنیللا  شللادی  تمللام 

مللرا بللدون شللما کنللج خانلله ای کافیسللت
اگللر چلله برف زمسللتان اگر چلله دوری و درد

کافیسللت نشللانه ای  را  گم شللده ها  هنللوز 
تو نیسللتی چلله بگویللم در این هللزاره ی درد

کافیسللت بهانلله ای  نوشللتن  تللو  از  بللرای 
پیام جهانگیری

پایان مذاکرات ژنو با صدور بیانیه مشترک

ظریف: آمریکا حسن نیت خود را
در عمل نشان بدهد

شهر شلوغ و آواز ابوعطا
چهاردهمین جشللن خانه موسللیقی با حضور علللی مرادخانی، معاون 
هنری وزیر ارشاد برگزار شد در این مراسم، داریوش پیرنیاکان با توهین به 
سی و چهار سال فعالیت هنری هنرمندان عرصه موسیقی و نیز وزارت ارشاد 
تمامی این دوران را »زمسللتان موسللیقی« نامید! این سخن که در حضور 
معاون هنری وزارت ارشاد عجیب و غیرمنتظره بود وقتی عجیب تر شد که 
پیرنیاکان در جایگاه یک اسلام شللناس و فقیه قرار گرفت و مدعی شللد که 
بررسی ها نیز نشان می دهد که هیچ روایتی در اسلام وجود ندارد که براساس 
آن موسیقی حرام باشد! این مجتهد!! جدید خانه موسیقی با قدرت و قوت 
یک عالم دینی از فقها خواست توضیح دهند که کجای دین موسیقی را حرام 
دانسته است!؟ پیرنیاکان که یک تنه خود را صدای جامعه و جامعه موسیقی 
می داند، خواستار آزادی پخش صدای زنان خواننده هم شد و البته باز هم به 
دلیل عدم منع شرعی! معلوم نیست پیرنیاکان با چه پشتوانه  علمی به خود 
حق اظهار نظر در امور فقهی و دینی می دهد. نکته تلخ ماجرا حضور معاون 
وزیر ارشللاد و سللکوت و انفعال وی در قبال  این درخواستها و ادعای خلاف 
شللرع است که جای تامل و تاسف و نیز واکنش صریح از سوی وی را دارد. 
ظاهراً عده ای اوضاع را آنقدر شلللوغ می بینند که به خود اجازه خواندن آواز 

در دستگاه ابوعطا می دهند!
تجلیل از پادوی انگلیس 

و حامی کودتای 28 مرداد!
تنها روزنامه سللینمایی در شماره اخیر خود به تجلیل از یکی از عوامل 

انگلیس و حامی نشان دار کودتای 2٨ مرداد سال 32 پرداخت!
این روزنامه سینمایی در شماره روز سه شنبه 23 مهر خود به بهانه نود و 
یک سالگی »ابراهیم گلستان« عکس وی را در صفحه اول خود درج نموده و 

به این ترتیب به استقبال این پادوی دولت انگلیس رفته است.
گفتنی است، ابراهیم گلستان فعالیت سینمایی خود را پس از کودتای 
2٨ مرداد 1332 و با پول و سللرمایه شرکت های نفتی انگلیس مانند رویال 
داچ شل آغاز کرد که همراه دیگر شرکت های آمریکایی و هلندی کنسرسیوم 
نفتی پس از کودتا را تشکیل دادند و دستاوردهای نهضت ملی شدن صنعت 
نفت را نابود سللاختند. او استودیوی خود موسوم به »گلستان« را با بودجه 
همین کمپانی های نفتی تاسیس نمود. گلستان به استخدام در شرکت های 
نفتی فوق )که به تدریج وارد عرصه تصاحب منابع زیر زمینی این سرزمین 
می شللدند( در آمد اما این اسللتخدام در شللرکت های فوق، به واقع پاداش 
خللوش خدمتی هایی بود که ابراهیم گلسللتان بنا به گفته های خودش )در 
یکی از آخرین مصاحبه هایش با هفته نامه شهروند امروز( برای کودتاچیان 
آمریکایی انجام داده بود. عطا الله مهاجرانی، مشللهور به بهاالله  وزیر ارشللاد 
دولللت خاتمللی که خودش امروز به یکی از پادوهای انگلیس تبدیل شللده 
اسللت چندی پیش  همزمان عاملیت گلستان برای انگلیس را رد کرد، این 
درحالی اسللت که براساس روایت یکی از همکاران ساواک، ابراهیم گلستان 
به خاطر تضاد منافع آمریکا )که در صدد قبضه کردن همه منابع ایران بود( 
با انگلیس، تحت عنوان جاسللوس انگلیس در اوایل دهه 50 از ایران اخراج 
شد!گلسللتان حتی در مصاحبه دی ماه سللال 13٨6 با هفته نامه »شهروند 
امروز«، از همکاری با کودتاچیان 2٨ مرداد 32  و تیمور بختیار )از عاملان 
این کودتا( نیز پرده برداشللته بود! ابراهیم گلسللتان سال هاست که پناهنده 

ارباب خود شده و در انگلیس زندگی می کند.
جلال آل احمد نیز در یادداشتی از جاسوس بودن گلستان سخن گفته بود.

اکران مردمی فیلم
 به یاد مردی که کابوس آمریکا شد!

اکران مردمی مجموعه ای از فیلم های ضدآمریکایی جشللنواره عمار، به 
یاد شهید نادر مهدوی برگزار می شود.

دبیرخانلله جشللنواره مردمی فیلم عمار به مناسللبت فرارسللیدن 13 
آبان)سللالروز تسللخیر لانه جاسوسی( اقدام به تهیه و توزیع بسته فیلم های 
جشنواره عمار با موضوع بازخوانی توطئه های آمریکا علیه ملت ایران جهت 

اکران مردمی کرده است.
بنابر این گزارش تمام کسانی که امکان نمایش فیلم  ها را در محیط خود 
اعم از مسللجد، حسینیه، مدرسه، دانشگاه، فرهنگسرا، خانه شهید، پادگان، 
پارک و ... را دارند می توانند به قسللمت ثبت نام اکران مردمی سللایت عمار 

فیلم مراجعه نموده و فرم اکران را تکمیل نمایند.
گفتنی است شهید نادر مهدوی از فرماندهان نیروی دریایی سپاه 
بللود که از او به عنوان مردی یاد می شللود که کابوس ناوهای جنگی 
آمریکا بود. شهید نادر مهدوی تیر سال 66 در نبرد دریایی با آمریکا 

به شهادت رسید.
غفلت مدیریت سینمایی از مانور

 فیلم های بدون مجوز در جشنواره های خارجی!
این روز ها جشللنواره های غربی به عرصه ای برای تاخت و تاز فیلم های 

بدون مجوز تولید شده در داخل کشور تبدیل شده اند.
به گزارش خبرنگار کیهان، طی سال های اخیر، تولید فیلم های سیاه و 
جشنواره پسند غربی به یک کاسبی و کلاهبرداری برای فیلمسازهای ناتوان 
و کم سواد در نظر آمده است. رویکرد سیاسی جشنواره های غربی سبب شده 
که حتی ضعیف ترین فیلم های فیلمسازان زیر صفر )زیرزمینی( نیز صرفا به 
خاطر فحاشی به کشور و ملت ایران، مورد حمایت این جشنواره  ها قرار بگیرند. 
متأسللفانه اغلب ایللن فیلم  ها با غفلت مراکز مربوطه به ویژه سللازمان 
سینمایی، به طور متناوب و مکرر در جشنواره های غربی حضور پیدا می کنند. 
با توجه به ابتذال شدید و تصویر نادرستی که این گونه فیلم  ها از واقعیت های 
کشللورمان نشان می دهند، این مسئله می تواند به وجهه سیمای جمهوری 

اسلامی  ایران در آن سوی مرز ها لطمه وارد کند.

هیگ: امیدوارم مذاکرات 
هرچه زودتر به نتایج عملی 

منجر شود 
وزیر خارجه انگلیس در واکنش به مذاکرات 
دو روزه ای�ران و گروه 1+5، ابراز امیدواری کرد 
این مذاکرات هرچه زودتر به نتایج عملی منجر 

شود.
مذاکرات ایران و گروه 1+5 روز گذشته در حالی 
پایان یافللت که طرفین گفت وگوهللا را »با جزئیات 
بی سللابقه« توصیللف کرده اند. »ویلیللام هیگ« وزیر 
خارجه انگلیس در واکنش به این مذاکرات، با صدور 
بیانیه ای ابراز امیدواری کرده است گفت وگوها هرچه 

زودتر به نتایج عملی منجر شود.
هیگ بار دیگر مدعی شده است که این ایران است 
که باید گام اول را در روند مذاکرات بردارد. با این حال 
وی اعلام آمادگی کرده اسللت که 1+5 گام های ایران 

را با »گام هایی متناسب« پاسخ دهد


